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posvet leta 1991 pripravila pregled obstojeãega
stanja, ga v letu 1994 aÏurirala in v zaãetku leta
1995 pripravila predlog najnujnej‰ih sanacijskih
posegov, za katerega pa niti na PZS niti v PD ni-
smo imeli dovolj potrebnih sredstev. Na sreão pa
smo v letu 1994 navezali stike s Pierrom Borgolt-
zem, ki je bil tedaj odgovoren za program PHARE
pri delegaciji EU v Sloveniji. Borgoltz je omogoãil
vzpostavitev stikov s francoskimi strokovnjaki za
fotovoltaiko in suha strani‰ãa, organiziral njihove
obiske v na‰ih koãah in na‰ obisk v Franciji, poma-
gal pa je tudi na druge naãine, pomembne za pri-
dobivanje potrebnih sredstev za ekolo‰ko sanacijo
planinskih koã. Tako smo leta 1996 s pomoãjo Mi-
nistrstva za okolje in prostor (MOP) uspeli pristo-
piti k izdelavi programa za za‰ãito vodnih virov na
podroãju Karavank in Kamni‰ko-Savinjskih Alp v
okviru bilateralnega sodelovanja z republiko Av-

V septembru in oktobru leto‰njega leta je Planin-
ska zveza Slovenije (PZS) skupaj s planinskimi
dru‰tvi (PD) Kranj, Luãe in MeÏica dodala tri no-
ve prispevke k varovanju okolja – nove male biolo-
‰ke ãistilne naprave na planinskih koãah na Kali-
‰ãu, Loki pod Raduho in na Peci. Da bi laÏje razu-
meli pomen teh dogodkov, se je potrebno vrniti v
bliÏnjo preteklost.

Gospodarska komisija (GK) PZS je februarja 1991
organizirala posvet na temo varovanja okolja z de-
lovnim naslovom »Naredimo na‰e gore okolju pri-
jazne«, na katerem so bile postavljene usmeritve, ki
so nas potem vodile v zadnjih desetih letih. Pogla-
vitne usmeritve takrat so bile: prehod na ãiste vire
energije (fotovoltaika – sonãni generatorji, plin,
male hidroelektriãne centrale, izraba vetra), priãe-
ti z gradnjo suhih strani‰ã oziroma ãistilnih naprav
na planinskih koãah, uporaba ekolo‰kih rjuh (po-
stopna odprava posteljnine v koãah), pranje po-
steljnine v dolini, transport smeti v dolino, upora-
ba okolju prijazne embalaÏe, odprava kajenja v pla-
ninskih koãah, izobraÏevanje (usmerjanje) obisko-
valcev gora z vzgojnimi bro‰urami in plakati. 

Po desetih letih lahko ugotovimo, da smo storili
veliko. Pri tem smo si pomagali predvsem s pomo-
ãjo mednarodnih sredstev, na osnovi bilateralne-
ga sodelovanja z republiko Avstrijo in programa
PHARE ãezmejnega sodelovanja z republiko Av-
strijo, saj s strani na‰e drÏave (ministrstev) nismo
bili deleÏni posebne finanãne pomoãi. GK je za
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strijo. V letu 1997 so bile postavljene osnovne
usmeritve, na osnovi javnega razpisa v Avstriji iz-
bran izvajalec in opravljena raziskava stanja na 31
planinskih koãah v Kamni‰ko-Savinjskih Alpah in
Karavankah in izdelana ‰tudija s predlogi ukrepov
za izbolj‰anje stanja. V letu 1998 so bile po uskla-
jevalnih sestankih med izvajalcem del in GK PZS
doloãene planinske koãe, na katerih so bile po-
tem postavljene ‰tiri pilotske biolo‰ke ãistilne na-
prave: na planinskih koãah na Kokrskem in Ka-
mni‰kem sedlu, na Frischaufovem domu na Okre-
‰lju in Domu na Menini planini (rastlinska ãistilna
naprava) in suho strani‰ãe na kompostiranje na
Roblekovem domu na Begunj‰ãici.

V letu 1998 smo na osnovi podatkov, ki smo jih
pridobili s prej omenjeno raziskavo, kandidirali
tudi na razpis programa PHARE CBC z Republiko
Avstrijo in s kandidaturo uspeli. Glede na priorite-
te iz avstrijske ‰tudije, je GK predlagala naslednje
ukrepe: gradnjo treh ãistilnih naprav (Dom na
Kali‰ãu, Koãa na Loki pod Raduho in Dom na Pe-
ci), opremo dveh planinskih koã s fotovoltaiãnimi
sistemi (Koãa na Golici in Koãa na Loki), poveãa-
nje moãi obstojeãih fotovoltaiãnih sistemov (Pre-
‰ernova koãa na Stolu, Dom na Kali‰ãu, Kranjska
koãa na Ledinah, Kocbekov dom na Koro‰ici in
Koãa na Loki). Predlog je bil navzlic zapletom
(ponovitev javnega razpisa za ãistilne naprave) v
celoti realiziran, tako da so v leto‰njem letu, ko se
izteka program PHARE, dobile nove ãistilne na-
prave tri planinske koãe (Koãa na Kali‰ãu, Koãa
na Loki, Dom na Peci). Tem trem koãam se bo v
letu 2002 pridruÏila ‰e Kranjska koãa na Ledinah,
za gradnjo katere se je odloãilo PD Kranj samo. Iz
sredstev programa PHARE sta bili v letu 2000 fi-
nancirani z novima fotovoltaiãnima sistemoma Ïe
koãi na Golici in na Loki pod Raduho. Poveãav fo-
tovoltaiãnih sistemov, ki oskrbujejo planinske ko-
ãe z elektriãno energijo, so bile leta 2001 deleÏne
naslednje planinske koãe: Pre‰ernova koãa na Sto-
lu, Koãa na Kali‰ãu, Koãa na Ledinah, Kocbekov
dom na Koro‰ici in Koãa na Loki. 

Doslej opravljene meritve oãi‰ãenih odpadnih
vod, ki so jih opravili na koãah, zgrajenih v letih
1998/99, kaÏejo, da ãistilne naprave dobro deluje-
jo, ãeprav delajo v ekstremnih pogojih. Za koãe,

kjer so bile ãistilne naprave zgrajene v leto‰njem
letu, pa bodo prvi rezultati znani v prihodnjem le-
tu, saj so v leto‰njem letu obratovale prekratek
ãas. Nekaj problemov so imeli na Roblekovem do-
mu na Begunj‰ãici, kjer je pri‰lo do okvare pri de-
lovanju FV celice, ki je oskrbovala z elektriko ven-
tilator za prezraãevanje suhega strani‰ãa, zato so
se ‰irile neprijetne vonjave, izvajalec (vse je bilo ‰e
v garanciji) pa je bil gluh na pozive PD Radovljica,
naj odpravi napako.

Izku‰nje, ki jih bomo vsi – tako PD kot ãlani GK –
gradbene podkomisije (Gpk) pridobili pri sprem-
ljanju delovanja teh malih ãistilnih naprav, bodo
prav gotovo koristne tudi pri naãrtovanju ukrepov
za ostale planinske koãe, zlasti v Julijskih Alpah.
Na‰a dejavnost ni ostala neopaÏena, saj nas je mini-
ster za okolje obvestil, da so v predlogu proraãuna
RS za leto 2002 ‰e predvidena sredstva za gradnjo
in naãrtovanje ãistilnih naprav v planinskih koãah.
GK PZS pa je dala MOP tudi pobudo za sklic se-
stanka, na katerem bi jim predstavili tudi na‰ pre-
dlog osnutka »Uredbe o emisiji snovi pri odvajanju
odpadnih vod iz ãistilnih naprav posameznih
objektov, ki se nahajajo na ekstremnih legah«.
Sprejem take uredbe je nujen, saj sedanja zakono-
daja obravnava vse ãistilne naprave enako, ne gle-
de na to, ali so ob morju ali na nadmorski vi‰ini
2000 m in veã. V sosednjih alpskih drÏavah imajo
to Ïe urejeno s posebnimi predpisi, zato si bomo
prizadevali, da bo enako urejeno tudi pri nas. 

Tik pred zakljuãkom redakcije
nas je pretresla novica, da je
preminil starosta slovenskih
gorskih fotografov Jaka âop.
O njem smo pisali v december-
ski ‰tevilki.




